

**January 5, 1961**

**Implementation of the CC CPSU Decree 'Measures to Vigorously Counteract Hostile Radio Propaganda'**

**Citation:**

"Implementation of the CC CPSU Decree 'Measures to Vigorously Counteract Hostile Radio Propaganda'", January 5, 1961, Wilson Center Digital Archive, CPSU Central Committee Archives, TsKhSD reel 1.1005/17, Fond 89, Perechen' 46, Delo 14. Copy in Hoover Archives. Obtained by Anatol Shmelev. Translated by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121552>

**Summary:**

Report on the implementation of the CC CPSU decree to broadcast radio programs to counter VOA and BBC broadcasts.

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan

Translation - English

26

## ЦК КПСС

О выполнении постановления ЦК КПСС "О мерах активного противодействия враждебной радиопропаганде".

Постановлением ЦК КПСС от 19 июля 1960 года "О мерах активного противодействия враждебной радиопропаганде" предусматривалась организация трансляции по радио из Москвы для радиослушателей восточных районов СССР разнообразной текущей информации о событиях в стране и за рубежом и других передач в то время, когда "Голос Америки" и "Би-би-си" ведут специальные программы на русском языке для населения Советского Союза.

Одновременно было рекомендовано ЦК компартий союзных республик, на языках которых проводится враждебная радиопропаганда, организовать в республиканском вещании содержательные интересные политические программы во время радиопередач "Голоса Америки" и "Би-би-си".

Предусмотренные постановлением ЦК КПСС программы радиовещания введены. С 1 августа 1960 года Государственный комитет по радиовещанию и телевидению ежедневно дает с 17 до 22 часов по московскому времени специальные передачи для восточных районов Советского Союза. Каждый час во время передач "Голоса Америки" и "Би-би-си" на русском языке из Москвы идут "Последние известия", комментарии, обзоры. С октября 1960 года такие же программы из Москвы введены и во время утренних сеансов "Голоса Америки" и "Би-би-си".

Таким образом жители Сибири и Урала имеют теперь возможность слушать по радио из Москвы в удобное для них утреннее и вечернее время разнообразную информацию и комментарии о последних событиях в мире. Эти программы транслируются на восьми разных коротковолновых частотах, а также рядом длинно и средневолновых радиостанций на местах.

В настоящее время Госкомитет по радиовещанию и телевидению и Министерство связи СССР принимают меры к тому, чтобы программы политической информации из Москвы для восточных районов были слышны также в центральной части СССР во время сеансов враждебной радиопропаганды.

ЦК компартий союзных республик и ряд обкомов КПСС также рассмотрели вопросы противодействия враждебной радиопропаганде и осуществили конкретные меры по усилению местного радиовещания.

112-61  
3-1-61

- 2 -

ЦК КП Азербайджана ввел с сентября 1960 года в республиканском радиовещании дополнительные выпуски "Последних известий" во время передач "Голоса Америки" и "Би-би-си", увеличилась передача контрпропагандистских материалов на азербайджанском и русском языках, приняты меры к улучшению содержания художественных программ.

ЦК КП Эстонии изменил расписание республиканского вещания и теперь во время передач "Голоса Америки" даются разнообразные политические программы, пользующиеся большой популярностью у населения.

Такие же мероприятия осуществлены в других республиках, а также в ряде краев и областей.

В настоящее время принимаются меры к дальнейшему повышению качества радиопередач в центральном и местном вещании.

Отдел пропаганды и агитации ЦК КПСС по союзным республикам установил постоянный контроль за организацией активного противодействия враждебной радиопропаганде. В первом квартале 1961 года намечается заслушать в Отделе вопрос об организации борьбы с враждебной радиопропагандой в Литовской ССР.

Зам. зав. Отделом пропаганды и агитации ЦК КПСС по союзным республикам

*А. Романов*  
(А. Романов)

Зав. сектором Отдела

*Г. Казаков* (Г. Казаков)

" 5 " января 1961 г.

to the CC CPSU

[handwritten over the first two paragraphs: "[one word illegible] for Khrushchev"]

Implementation of the CC CPSU decree "Measures to Vigorously Counteract Hostile Radio Propaganda"

The CC CPSU decree of 19 July 1960 "Measures to Counteract Hostile Radio Propaganda" envisioned organizing the rebroadcast by radio from Moscow of varied current information about events in the country and abroad as well as other programs for radio listeners in the Eastern regions of the USSR when Voice of America and BBC are broadcasting special programs in Russian for the population of the Soviet Union.

Simultaneously it was recommended that the CC's of the Communist Parties of the union republics organize serious, interesting political programs on republican broadcasts in the languages in which the hostile radio propaganda is being broadcast when the Voice of America and BBC are broadcasting.

The radio broadcast programs envisioned by the CC CPSU decree have begun. Beginning on 1 August 1960 the State Committee for Radio and Television Broadcasting has been transmitting special broadcasts for the Eastern regions of the Soviet Union every day from 1700 to 2200 Moscow time. The Latest News, commentary, and reviews are broadcast every hour during Voice of America and BBC programs in Russian. On [6] October 1960 the same programs from Moscow were introduced during the morning schedules of the Voice of America and BBC.

Thus the residents of Siberia and the Urals now have the opportunity at convenient morning and evening hours to listen to a variety of radio information and commentary from Moscow about the latest events in the world. These programs are rebroadcast on eight different shortwave frequencies and also a number of local and medium-wave radio stations.

At the present time the state Committee for Radio and Television Broadcasting and the USSR Ministry of Communications are taking steps so that programs with political information for the Eastern regions are also heard in the central part of the USSR during the scheduled programming of hostile radio propaganda.

The CC's of the Communist Parties of the union republics and a number of CPSU oblast committees have also examined the question of counteracting hostile radio propaganda and have taken specific steps to strengthen local radio broadcasting.

Beginning in September 1960 the Central Committee of the CP of Azerbaijan began republican radio broadcasting of additional editions of the Latest News during Voice of America and BBC programs, increased broadcasts of counterpropaganda materials in Azerbaijani and Russian, and took steps to improve the content of artistic programming.

The Central Committee of the CP of Estonia has changed the schedule of republican broadcasting. Now during Voice of America programming they broadcast varied political programming which enjoy great popularity with the population.

Such measures have also been taken in other republics and also in a number of krays and oblasts.

At the present time steps are being taken to further increase the quality of radio transmissions in national and local broadcasting.

The CC CPSU Department of Agitation and Propaganda for the Union Republics has instituted constant monitoring of the organization of active countermeasures against hostile radio propaganda. In the first quarter of 1961 the department intends to review the question of the organization of the struggle against hostile radio propaganda in the Lithuanian SSR.

Deputy Chief of the CC CPSU Department of Agitation and Propaganda for Union Republics□□

[signature]

A. Romanov

Chief of a sector of the department□□□□□□□□

[signature]

G. Kazak

5 January 1961